
II. 
Slovensko deželno učiteljsko društvo. 

(Dalje.) 

Nagoror predsednikov. 
Predsednik tovariš Juraj Rezek: 

Slavni zbor! 
Prav srčno pozdravljam v imenu društvenega odbora vas 

vse, cenjene gospodične tovarišice in gospode tovariše, ki ste 
tudi letos zopet v tako mnogobrojnem številu prihiteli k na

šemu letnemu zborovanju. Tolika udeležba in še ob tako neu

godnem vremenu je jasen dokaz, kako se živo zanimate za svoje 
deželno učiteljsko društvo, ki se po vseh svojih močeh pošteno 
trudi, da bi se nam vendar že enkrat izboljšalo žalostno naše 
gmotno stanje. 

Podrobneje o tem vam bo poročal naš društveni tajnik. 
Poudarjati moram le, da se velika in kričeča krivica, ki se je 
ob zadnjem zasedanju deželnega zbora storila našim neoženjen

cem, do danes še ni popravila, in malo je upanja, da bi se to 
zgodilo že v bodočem letu. Prihodnjo jesen se bodo izvršile 
nove volitve v deželni zbor, in upajmo, da bodo bodoči deželni 
očetje bolj usmiljenega srca do nas nego so bili dosedanji. 

Hvaležno pa se moramo spomniti svojega blagega dobrot

nika, pokojnega tovariša Jožefa Travna, ki je poleg drugih 
postavil tudi naše društvo za glavnega sodediča svojemu imetju 
in nam tako naklonil približno do 5000 kron. V znak hva

ležnosti in velikega spoštovanja do blagega pokojnika vas prosim, 
da vstanete s svojih sedežev. (Se zgodi.) 

Preden prestopimo na dnevni red, mi je čast predstaviti 
slavnemu zboru zastopnika politične oblasti, g. magistratnega 
svetnika dr. Zarn ika . — Sedaj pa prosim tovariša tajnika, 
da prične s svojim poročilom. 

TajnikoTO poročilo. 
O društvenem delovanju je poročal tajnik tovariš Jakob 

Pur lan naslednje: 
Slavni zbor! Zopet mi je čast vam poročati o delovanju 

našega društva v preteklem društvenem letu. 
Pri zadnjem 37. občnem zborovanju našega društva, ki 

se je vršilo o Božiču 28. decembra 1905 ravnotu, si je izvo

ljeni odbor razdelil v prvi svoji seji posle tako: Juraj Rezek, 

Božična zborovala. 



predsednik; Luka Jelene, podpredsednik; Jak. Furlan, tajnik; 
Jak. Dimnik, blagajnik. Odborniki: Ivan Bernot, Fran Crnagoj, 
Josip Gregorin, Viktor Jaklič in Janko Likar. 

Odbor je imel v preteklem letu šest sej, v katerih je re

ševal tekoče društvene zadeve. 
Na lanskem občnem zboru sta bila sprejeta dva predloga. 

Prvi zaradi nastavljanja posvetnih učiteljev na novomeški deški 
šoli in drugi zaradi prošnje, da bi učiteljstvo plačevalo v de

želni bolnici za tretji razred, a bi bilo oskrbovano v drugem 
razredu. Oba predloga je odbor pretresava!. Prošnji sta sestav

ljeni in čakata le delovanja deželnega zbora. Kadar bo deželni 
zbor sklican, se bosta takoj vložili. 

Za podatke za drugo prošnjo najiskreneje zahvaljujem 
predlagatelja, tovariša Ivana Cerarja. 

Delegatom k »Zavezinemu" zborovanju so bili izvoljeni 
tovariši: Bernot Ivan, Furlan Jakob, Likar Janko in Bežek Juraj. 

Namesto venca tovarišu Travnu je društvo dalo 20 K za 
konvikt. 

V neki odborovi seji se je tudi govorilo o tem, kakšno naj 
bo stališče našega društva nasproti gdč. tovarišicam, ker one 
nastopajo popolnoma le zase in ne z nami. Omenilo se je, da 
so one delovale popolnoma na svojo roko takrat, ko smo pro

sili za enako izboljšanje našega in njih gmotnega stanja. Ker 
tako ne more nadalje ostati, naj bi se to končno uredilo pri 
našem občnem zboru. 

Na Vseh svetnikov dan, t. j . 1. listopada t. L, je naše 
društvo v družbi s Travnovimi dediči postavilo rajnkemu tova

rišu Josipu Travnu nagrobni spomenik na ljubljanskem pokopa

lišču pri sv. Krištofu. Tovariši pevci, največ iz kranjskega okraja, 
so izborno zapeli pod vodstvom tovariša Pavla Gorjupa žalo

stinki »Usliši nas, Gospod!" in „Nad zvezdami", tovariš Engel

bert Gangl pa je v izbranih in vzvišenih besedah jako lepo in 
ginljivo očrtal življenje in delovanje pokojnikovo. Po oporoki 
blagega dobrotnika prejme naše društvo okolo 5000 K iz nje

gove zapuščine. Slava spominu prvega in doslej edinega mecena 
slovenskega učiteljstva! 

Učiteljsko društvo za kranjski šolski okraj je vložilo prošnjo, 
da naj naše »Deželno učiteljsko društvo" napravi prošnjo na 
c. kr. naučno ministrstvo, da naj se posebna ura izjemoma pri

voli za Kranjsko dotlej, dokler se učiteljske plače stalno ne 
urede. Odbor tej prošnji ni mogel ugoditi, ker je bil prepričan, 
da bi z njo stvari le škodoval. 

Srčna želja se je izpolnila slovenskemu učiteljstvu s pri

dobitvijo učiteljske tiskarne, ki tako izvrstno deluje. Da bo pa 
še bolj napredovala, je naša sveta dolžnost, da vse tiskarske po

trebščine naročamo pri nji. Tako koristimo tiskarni, sebi in 
ugledu učiteljstva. 

V vsaki seji se je razpravljalo tudi o našem gmotnem 
stanju; zakaj resolucij, ki so bile sprejete na lanskem občnem 
zboru, ne smemo in ne moremo pozabiti. Dokler se ne ugodi 
naši prošnji, ne odnehamo, in zato vprašanje o naših plačah 
ostane kot stalna točka na našem vzporedu. Odbor je poveril 
dva tovariša z nalogo, da sestavita proračun na stroške za uči

teljstvo, ako bi bile njegove plače enake uradniškim zadnjih 
treh razredov. 

Ker bo pa danes to točko še natančneje obravnaval tovariš 
Gartner, nočem več o nji govoriti. 

V nadeji, da bom mogel poročati pri prihodnjem občnem 
zboru kaj bolj veselega o našem gmotnem stanju, končujem 
svoje poročilo ter prosim, da ga blagovoli slavni zbor vzeti na 
znanje. 

Blagajnikovo poročilo. 
Iz poročila blagajnika Dimnika posnamemo, da je 

imelo društvo 221 K 99 h dohodkov in 190 K 22 h stroškov, 
torej 31 K 67 h preostanka. Okrajna učiteljska društva plaču

jejo letnino jako neredno, zato bo Jos. Travnova zapuščina 
(5000 K) društvu prav dobro došla. 

Ker so pregledniki našli vse knjige in račune v redu, se 
je poročilo odobrilo in dal odboru absolutorij. 

Učiteljske plače na Kranjskem. 
O tem vprašanju je poročal tovariš G a r t n e r . Poročilo 

prijavljamo na uvodnem mestu. 
Kocem poročila je predlagal tovariš Crnagoj , naj se takoj 

po napravljenem drugem izpitu uvrsti vsak učitelj in vsaka uči

teljica v status ali pa se naj extra statum definitivno namesti. 
Razvila se je živa debata, ki so vanjo posegli tovariši B r e g a r , 
Šega, P r e t n a r , Gregor in , Zajec, C r n a g o j in Gart

ner. Potem je bil Crnagojev predlog sprejet, takisto Zajcev, 
ki zahteva posredovanje odbora, da se vsaka služba razpiše in 
da jih ne oddajajo okrajni glavarji kar pod roko. 

Volitev odbora. 
Na predlog tovariša P r e t n a r j a so bili z vzklikom vo

ljeni v odbor dosedanji funkcionarji, in sicer: 
Rezek Juraj, predsednik; J e l e n e Luka, podpredsednik; 

F u r l a n Jakob, tajnik; Dimnik Jakob, blagajnik; Odborniki: 
B e r n o t Ivan, c r n a g o j Franc, G r e g o r i n Jožef, J a k l i č 
Viktor in Lika r Janko. 

S tem je bil dnevni red končan, in predsednik je zaključil 
zborovanje. (Konec) 


